
پنجشنبه 10 آذر 221401
 شماره  8653

وزیــر ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات روز گذشته در حاشیه 
جلسه هیأت وزیران در حالی از 
رکوردشکنی مصرف ترافیک داخلی در زمان بازی 
ایران و آمریکا خبر داد که این اتفاق نشانگر رواج 
رســانه ها و ابزارهای نوین ارتباطی در مقایسه با 
سنتی هاست. با این حال، وزیر ارتباطات مصرف 
6ترابیت بر ثانیه ترافیــک داخلی در زمان بازی 
سه شــنبه شــب را آماده بودن زیرساخت های 
ارتباطی کشور دانست. درواقع زمانی که صحبت 
از زیرساخت های ارتباطی داخل می شود شاید 
مهم ترین آن همان شــبکه ملی اطلاعات باشد 
که سال هاســت برای توســعه آن کار و هزینه 
شده است. کاربران هم به دلایل مختلف ازجمله 
ســرعت بالا و هزینه ترافیــک ترجیح می دهند 
در زمانی که دسترســی به تلویزیون ندارند، از 
پلتفرم هایی که روی شبکه ملی اطلاعات فعال 
اســت، اســتفاده کنند. اگر زمانی مــردم برای 
دیدن یک بازی مهــم فوتبال خــود را به آب و 
آتش می زدند که به مکانی برســند تــا بازی را 
تماشا کنند، اکنون در وســایل نقلیه عمومی و 
شخصی و با استفاده از پلتفرم های بومی نیاز خود 
را رفع می کنند. رانندگان وسایل نقلیه باربری و 
مسافری و همه کسانی که به هر دلیل دسترسی 
بــه تلویزیون ندارنــد از مشــتریان پروپاقرص 
پلتفرم های بومی تصویری هستند. این در حالی 
است که طی سال های اخیر وی او دی ها هم جای 
خود را در میان مردم باز کرده اند و مصرف ترافیک 

را از طریق استریم افزایش داده اند.
 

مصرف 6ترابیتی
به گزارش همشــهری، آخرین بــازی ایران در 
جام جهانــی2022 قطــر بــه اعتقاد مــردم و 
کارشناسان ورزشــی مهیج ترین و حساس ترین 
بازی ملی پوشان کشــور بود. این موضوع باعث 
شــد که پیش از این بازی، بسیاری از مردم خود 
را به محلی مناسب برســانند تا به تماشای بازی 
بنشــینند. اما نکته جالب این بود که خیابان ها 
حتی در زمان پخش مستقیم بازی از تلویزیون، 
آنگونه که تصــور می رفت خلوت نشــد، یکی از 
دلایل این اتفاق را می توان به امکان تماشای بازی 

از طریق پلتفرم های بومی تصویری نسبت داد که 
حتی در داخل خودروها امکان تماشای آن فراهم 
بود. صحبت های روز گذشــته وزیر ارتباطات و 

فناوری اطلاعات هم مؤید این موضوع است.
عیسی زارع پور در حاشیه جلسه هیأت دولت از 
ثبت یک رکورد جدید در جریــان بازی فوتبال 
ایران و آمریکا خبر داد و اعلام کرد که در جریان 
این بازی 6ترابیت بر ثانیه ترافیک داخلی تولید 
و مصرف شد که نشــان داد زیرساخت ارتباطی 
کشــور آماده اســت و ظرفیت میزبانی چنین 

ترافیکی را دارد.
او با اشــاره به اینکه این میزان مصرف دیتا برای 

پخش زنــده فوتبــال از 
پلتفرم های تصویری بومی 
بود، عنوان کــرد که »این 
برای نخســتین بار بود که 
شــاهد چنین ترافیکی در 

شبکه کشور هستیم.«
وزیر ارتباطات با نام بردن 
از یکی از پلتفرم های بومی 
ترافیــک مصرفی آن را در 
زمان پخش بــازی ایران و 
آمریکا 2.5ترابیت بر ثانیه 
اعــلام و آن را عدد بزرگی 

دانست.
به گفته او »هیــچ پلتفرمی در کشــور تاکنون 
اینقدر ترافیک نداشته است و جای تبریک دارد 
به خانواده ارتباطات و فناوری اطلاعات کشور که 
هم زیرساخت های کار برای پذیرایی این میزان 
ترافیک مهیا بود و هم پلتفرم ها به قدری رشــد 

کرده اند که می توانند میزبانی کنند.«
زارع پور در آبان ماه گذشــته هم به آماری دیگر 
اشاره و اعلام کرده بود که نسبت مصرف داخلی 
به خارجی معکوس شده اســت. درواقع، اگر از 
حدود 3ماه پیش، نســبت ترافیــک داخلی به 
خارجی 40 به 60 شــرکت بود، به گفته زارع پور 

اکنون 60 به 40 است.
 

تهران پرمصرف
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات در بخشــی 
دیگر از ســخنان خود با اشــاره به این موضوع 

که ۹5درصد ترافیک اینترنت کشــور مربوط به 
تهران اســت، ادامه داد: »تکلیفی که به عهده ما 
گذاشته شــده، اصلاح مهندسی ترافیک شبکه 
کشور اســت. زیرا بیش از ۹5درصد از ترافیک 
کشور در تهران است. ما کاری را از پارسال شروع 
کردیم که بتوانیم از 8نقطه دیتا و سرویس های 
پرمخاطب را به شــکل محلــی در اختیار مردم 

قرار دهیم.«
زارع پور با بیان اینکه بــرای جام جهانی این کار 
را از استان خراسان رضوی )مشهد(، خوزستان 
)اهــواز(، آذربایجان شــرقی )تبریــز( و فارس 
)شیراز( شروع کردیم، گفت: »برای نخستین بار 
این 4نقطه در زمان بازی 
ایــران و آمریکا زیــر بار 
رفتند و برای نخستین بار 
۱5درصد از ترافیک مورد 
نیاز مــردم از همین نقاط 

تامین شد.«
 

امیدواری به اقبال مردم
علاوه بر موضــوع مصرف 
ترافیک، وزیــر ارتباطات 
بــه اســتقبال مــردم از 
پیام رسان های بومی اشاره 

کرد.
به گــزارش پیوســت، زارع پــور درباره رشــد 
پیام رسان های داخلی گفت: »استقبال مردم از 
پیام رســان های داخلی خیلی خوب بوده است. 
روبیکا به 35 تا 36 میلیون کاربر فعال ماهانه، ایتا 
۱5میلیون کاربر فعال ماهانه، بله و سروش پلاس 
هم به حــدود ۹.5میلیون کاربر فعــال ماهانه 

رسیده اند.«
ایــن آمارهــا در حالی اعــلام می شــود که از 
حدود 3ماه پیش اینســتاگرام و واتساپ فیلتر 
شده اند و به تازگی هم دولت از بسته حمایت از 

کسب وکارهای اینترنتی رونمایی کرد.
حال با گذشــت حدود 3 مــاه از فیلتر شــدن 
اینستاگرام و واتســاپ و یک ماه پس از رونمایی 
از بسته حمایتی دولت از کسب وکارهای اقتصاد 
دیجیتال، آمارهای اعلامی وزیر ارتباطات نشان 

می دهد این پیام رسان ها در حال رشد هستند.

 نقش مکمل شبکه ملی اطلاعات
شــبکه ملی اطلاعات به عنوان یک زیرســاخت 
ارتباطی آنگونه که مســئولان حــوزه فناوری 
اطلاعات کشور می گویند در حال توسعه است. 
این شبکه می تواند بسیاری از سرویس های مورد 
نیاز مــردم را ازجمله پلتفرم هــای متنوع مانند 
شبکه های اجتماعی، پیام رسان ها، پلتفرم های 
حمل ونقل هوشمند و امور مالی را میزبانی کند. 
به عنوان مثال، وقتی صحبت از مصرف ترافیک 
6ترابیت بر ثانیه ای داخلی شد، این اتفاق در بستر 
شــبکه ملی اطلاعات رخ داده است. همچنین 
وی او دی های داخل هم از همین شــبکه بهره 
می برند. با این حال، همانگونه که بارها متولیان 
حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرده اند، 
راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات بــه این معنی 
نیســت که خود را از محتوای مفیــد اینترنت 

بین الملل محروم کنیم.
رضا باقری اصل، دبیر شــورای اجرایی فناوری 
اطلاعات درباره شــبکه ملــی اطلاعات چندی 
پیش گفت: »توسعه محتوا با مشارکت فعال همه 
کاربران شکل می گیرد و اگر محتوای موجود در 
کشور را به صورت دیجیتال در شبکه قرار دهیم 
و راهکارهای نوآورانه برای مشــارکت و تعامل 
سالم کاربران ایجاد کنیم، پاسخگوی بسیاری از 

نیازهای اطلاعاتی خواهد شد.«
او با این حال تأکیــد که »البته ایــن به مفهوم 
عدم نیاز به دسترسی به منابع اطلاعاتی و محتوای 
سالم تولیدی توسط کاربران غیرداخلی نیست. 
یعنی شبکه ملی اطلاعات به هیچ وجه جایگزین 
اینترنت نمی تواند باشد، بلکه در کنار آن می تواند 
ارزش افزوده بیشــتری را بــرای کاربران فراهم 

کند.«
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که روز 24آبان 
در مجلس حاضر شده بود تا به سؤال نمایندگان 
پاسخ دهد، از پیشــرفت 5۹درصدی شبکه ملی 

اطلاعات خبر داد.
زارع پور در مجلس همچنیــن عنوان کرد که در 
ابتدای دولت ســیزدهم و با گذشت ۱0سال از 
آغاز اجرای شبکه ملی اطلاعات، این طرح فقط 
30درصد پیشرفت کرده بود اما ما آن را در کمتر 

از 2سال به 5۹درصد رسانده ایم.

رکوردشکنی شبکه  ملی اطلاعات
وزیر ارتباطات روز گذشته از مصرف 6ترابیت بر ثانیه ترافیک در زمان بازی ایران و آمریکا خبر داد و آن را نشانگر آماده بودن 

زیرساخت های ارتباطی کشور دانست

 ساخت نخستین دارو 
برای حفظ مغز در آلزایمر 

پس از سال ها ناکامی دانشمندان موفق شده اند دارویی 
کشف کنند که روند آلزایمر را آهسته کند

اولین دارویی که سرعت تخریب مغز را در آلزایمر آهسته 
می کند، به یافته مهمی تبدیل شــده اســت. به گزارش 
بی بی ســی، این پیشرفت سال ها شکســت در تحقیقات 
آلزایمر پایان می  دهد و دوره جدیدی از داروها برای درمان 
 ،lecanemab آلزایمر را آغاز می کند. البته این دارو با نام
هنوز تأثیر کمی از خود نشان داده است و تأثیر آن بر زندگی 
روزمره بیماران، مورد بحث اســت. ایــن دارو در مراحل 
اولیه بیمــاری کار می کند، بنابراین بــه درد اکثر افرادی 
که در مراحل بعدی این بیماری هستند نمی خورد. نحوه 
عملکرد این دارو به اینگونه است که Lecanemab به بتا 
آمیلوئید که در مغز افراد مبتــلا به آلزایمر تجمع می یابد، 
حمله می کند. برای بیماری که سال ها درمان آن با ناکامی 
و ناامیدی همراه بوده اســت، برخی این نتایج آزمایشی را 

نقطه عطف پیروزمندانه می دانند.
پروفسور جان هاردی، یکی از محققین برجسته جهان که 
در 30ســال پیش ایده هدف قرار دادن آمیلوئید را مطرح 
و از آن حمایت کرده بود، می گوید کــه این ایده تاریخی 
است و خوش بین است که شاهد آغاز درمان های آلزایمر 
باشد. پروفسور تارا اســپایر جونز، از دانشگاه ادینبرگ نیز 
گفت: نتایج ایــن تحقیق یک برد بزرگ اســت چراکه ما 
مدت طولانی در تحقیقات مان به شکســت صددرصدی 

می رسیدیم.
هم اکنون، به افراد مبتلا به آلزایمر داروهای دیگری برای 
کمک به مدیریت علائم آنها داده می شــود، اما هیچ کدام 
مســیر بیماری را تغییر نمی دهند. Lecanemab یک 
آنتی بادی است. مانند آنتی بادی هایی که بدن برای حمله 
به ویروس ها یا باکتری ها می سازد اما این آنتی بادی طوری 
مهندسی شده است که به سیستم ایمنی بگوید آمیلوئید 

را از مغز پاک کند. 

آمیلوئید پروتئینی اســت که در فضاهای بین نورون های 
مغز جمع می شود و پلاک های مشخصی را تشکیل می دهد 

که یکی از علائم آلزایمر است.
کارآزمایی بالینی Lecanemab در مقیاس بزرگ شامل 
۱7۹5داوطلب مبتلا به آلزایمر در مراحل اولیه بود. تزریق 
این دارو هر دو هفته یک بار انجام می شــد. نتایجی که در 
کنفرانس آزمایشــات بالینی در مورد بیماری آلزایمر در 
سانفرانسیســکو ارائه شد و در مجله پزشــکی نیوانگلند 
منتشر شــد، اگرچه یک درمان معجزه آســا نیست اما از 
آنجایی که این بیماری همچنان به سلب قدرت مغز افراد 
ادامه مي دهد، کاهش روند بیماری با این دارو می تواند یک 
دستاورد باشد. این داده ها هم اکنون توسط تنظیم کننده ها 
در آمریــکا در حال ارزیابی اســت که بــه زودی تصمیم 
خواهند گرفت که آیا lecanemab می تواند برای استفاده 
گسترده تر مورد تأیید قرار گیرد یا خیر. توسعه دهندگان 
قصد دارند تا سال آینده روند تأیید را در کشورهای دیگر 

آغاز کنند.

روند رو به رشد داروها
در مــورد تأثیــر lecanemab در دنیــای واقعی بین 
دانشمندان و پزشکان بحث وجود دارد. کند شدن علائم 
بیماری در اثر مصرف ایــن دارو با رتبه ای علائم فرد مبتلا 
مشاهده شده است این رتبه بندی، یک مقیاس ۱8درجه ای 
است که از زوال عقل طبیعی تا شــدید را شامل می شود. 
دکتر سوزان کوه هاس، از تحقیقات آلزایمر انگلیس، گفت: 
اگرچه این یک تأثیر متوسط به حســاب می آید اما باعث 

می شود نسل بعدی داروها بهتر شود.

مخفی شدن بنیانگذار علی بابا در ژاپن 
»جک ما«، میلیاردر چینی و بنیانگذار شرکت Alibaba که از 
سال2020 در انظار دیده نشده، در توکیوی ژاپن مخفی شده 
اســت. طبق گزارش ها، این درحالی است که چین در حال 
مقابله شدید با شرکت های بزرگ فناوری و تاجران بزرگ این 
کشور است. به گزارش فایننشال تایمز، جک ما پس از انتقاد از 
رفتار رگولاتورهای چینی با شرکت های فناوری در اجلاسی 
در شانگهای دیگر دیده نشده است و حالا گفته می شود او به 
همراه خانواده اش حدود 6ماه است در ژاپن مخفی شده است. 

او در 2ســال اخیر، به  جز یک حضور کوتــاه 48ثانیه ای در 
یک جلسه آنلاین در سال گذشــته، یک سفر کوتاه به هلند 
و مشاهده کشــتی بزرگش در ساحلی در اســپانیا اصلا در 
جای دیگری دیده نشــده اســت و ظاهراً بخش عمده این 
زمان را در خارج از چین گذرانده است. جک ما که ثروتش 
از 50میلیارد نصف شده و به 2۱میلیارد دلار رسیده، به طور 
عمده فعالیت های عمومی خود را بــه کمترین حد ممکن 
رسانده است. خبرنگاران فایننشال تایمز می گویند که او تیم 
محافظان و سرآشــپز خود را هم به ژاپن برده است. شرکت 
Alibaba متعلق به ما، به دنبال انتقادات او از شــرکت های 
تنظیم کننده در چین، از سوی دولت پکن تحت سخت ترین 
سختگیری ها قرار گرفتند. گفته می شود اظهارات او درباره 
رگولاتوری ها به مذاق شی جین پینگ، رئیس جمهور چین 
خوش نیامده است و دقیقا به همین دلیل است که او محل 

اقامتش را از چین به ژاپن تغییر داده است. 

طبــق گزارشــی جدیــد، توییتــر اکنــون 
مشــغول انجام فرایندی اســت تا حدود 
۶۲هــزار حســاب کاربری مســدود شــده 
که هرکدام بیش از ۱۰هــزار فالوئر دارند 
را احیا کند. این رقم شــامل یک حساب 
کاربــری توییتــری بــا بیــش از ۵میلیــون 
فالوئــر و ۷۵حســاب کاربــری بــا بیش از 
یک میلیون فالوئر اســت. حســاب های 
کاربری مورد بحث هنوز فاش نشده اند.

 ۶۲ 
هزار

حداقل ۲عنصر معدنی جدید در شهاب 
سنگ ۱۴تنی که ۲سال قبل در سومالی 
کشف شد، یافت شده است. این مواد 
معدنی در یــک تکه ۲ اونســی از ســنگ 
یافت شده هستند که به دانشگاه آلبرتا 
در آمریکا ارسال شده بود. کارشناسان 
معتقدند احتمالا یک عصر معدنی سوم 
نیــز وجــود دارد. ۲مــاده معدنــی جدیــد 
کشف شــده الالیت و الکینستانتونیت 
نــام گرفته اند امــا هیچ جزئیــات دیگری 

درباره آنها فاش نشده است.

 ۲ 
عنصر

بــا  ترســناک  تیرانوســوروس  یــک 
شــاخ هایی در اطــراف چشــمانش که 
۷۶ میلیــون ســال پیــش در آمریــکای 
شــمالی پرســه مــی زده کشــف شــده 
که به گفته دانشــمندان جد باستانی 
تی رکــس و پادشــاه دایناســورها بوده 
اســت. از تیرانوســوروس رکــس کــه 
چهــره ای ترســناک داشــته اســت، 
اغلــب به عنوان پادشــاه دایناســورها 
یاد می شــود. دیرین شناســان اکنون 
فکــر می کننــد پــس از کشــف بقایای 
یک گونه جدیــد از تیرانوســوروس به 
یافتــن پاســخ ایــن پرســش نزدیک تر 

شده اند.

 ۷۶ 
میلیون سال

فناوری

عددخبر

دانش

اینترنت

نخســتین بار  زارع پور:بــرای 
4نقطه اســتانی در زمان بازی 
ایــران و آمریــکا زیــر بــار رفتند 
و بــرای نخســتین بار ۱۵درصــد 
از ترافیــک مــورد نیاز مــردم از 

همین نقاط تامین شد


